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Architektka Eva Jiřičná dostala
nejvyšší krajské vyznamenání
Práce na silnicích 

startují, které 
úseky čeká oprava? 

Rozhovor  
s krajskou radní 

Zuzanou Fišerovou

Kraj podporuje 
obchůdky 

na vesnicích

Navštivte 
s námi 

Uherský Brod



1.
Velvyslanec Litevské 
republiky v Česku, J. E. 
Laimonas Talat-Kelpša, 

zavítal 27. února do Zlínského 
kraje. Celodenní program, který 
pro delegaci z baltské země 
zorganizovalo hejtmanství, byl 
zaměřen na možné příležitosti 
k vzájemné spolupráci.

2.
Dotaci v celkové výši 
569 tisíc korun vyplatí 
Zlínský kraj čtyřem 

žadatelům, kteří se v zimní 
sezoně 2023/2024 starali 
o běžkařské tratě v regionu. 
Peníze příjemci využijí na 
úhradu servisu sněžných strojů 
určených k úpravě lyžařských 
tras, na mzdové náklady 
pracovníků či na pohonné 
hmoty.

3.
Animovaný snímek 
Tonda, Slávka 
a kouzelné světlo získal 

v sobotu 9. března cenu 
Český lev za nejlepší animovaný 
film. Jeho vznik podpořil Zlínský 
kraj částkou 2 miliony korun. 
Film režiséra Filipa Pošivače 
už vloni získal také Cenu poroty 
na festivalu animovaných filmů 
v Annecy.

4.
Už 64. ročník Zlín Film 
Festivalu, nejstarší 
a největší přehlídky filmů 

pro děti a mládež na světě, 
se letos uskuteční od 
30. května do 5. června. 
Opět nabídne program pro 
všechny generace a připomene 
výročí známých filmových 
tvůrců. Zlatý střevíček si letos 
ze Zlína odvezou Hynek Bočan 
a Bolek Polívka.

5.
Vlaky z Horní Lidče 
na Vsetínsku do 
slovenského Púchova 

by měly začít jezdit v polovině 
letošního července, kdy začnou 
platit nové jízdní řády. Každý den 
by mělo vyrazit pět motorových 
souprav z Horní Lidče a stejný 
počet opačným směrem 
z Púchova.

6.
Klidný spánek miminek 
na Novorozeneckém 
oddělení Kroměřížské 

nemocnice nově hlídá deset 
nových monitorů dechu. 
Zařízení nemocnice získala díky 
Nadaci Křižovatka 
a soukromým firmám.

7.
Zlínská zoo se může 
pochlubit dalším novým 
přírůstkem. Je jím mládě 

supa chocholatého. Je tak 
vůbec první zoo u nás, kde se jej 
podařilo odchovat. Dalším 
důvodem k oslavě je, že za celý 
loňský rok zoologické zahrady 
ve světě odchovaly pouze pět 
takovýchto mláďat.

8.
Čtvrt milionu najetých 
kilometrů má čerstvě 
za sebou první 

elektrobus, který před čtyřmi 
lety pořídila Dopravní 
společnost Zlín-Otrokovice. 
Elektrobus při svých jízdách 
dosud vyprodukoval 172,9 tun 
CO2, což je o téměř 30 procent 
méně, než by tomu bylo 
v případě klasického naftového 
autobusu.

9.
Na stáž Praktikem na 
zkoušku se přihlásilo 
už čtrnáct mediků. 

Jde o studenty druhého 
až pátého ročníku studia 
lékařských fakult napříč 
Českem, trvalé bydliště mají 
ve Zlínském kraji. Další zájemci 
se mohou hlásit do konce 
května, přihláška je na webu 
Zlínského kraje.

10.
Fakulta managementu 
a ekonomiky UTB od 
příštího akademického 

roku otevře nový studijní 
program Management 
udržitelného rozvoje, 
určený pro studenty 
magisterského studia. 
Do prvního ročníku univerzita 
přijme přibližně 30 uchazečů.

11.
Po více než 40 letech od 
svého prvního vzletu se 
na rodnou kunovickou 

půdu vrátila legendární 
Máňa - letoun L-410 UVP-T. 
Letadlo ještě donedávna 
sloužilo k výcviku vojenských 
pilotů. Nyní jej čeká zasloužený 
odpočinek v leteckém muzeu.

12.
Od 1. března začal 
v Krajské nemocnici 
T. Bati ve Zlíně fungovat 

intervenční tým. Speciálně 
vyškolení zdravotníci včetně 
psychologa se budou věnovat 
příbuzným a blízkým pacientů 
v akutních stresových 
situacích. Svou přítomností 
usnadní práci ošetřujícímu 
personálu.

13.
Ve dnech 25. až 
28. dubna se budou 
opět konat Dny 

dobrovolnictví a dobrovolnické 
organizace ve Zlínském kraji 
se i letos přidají. Přijďte si 
vyzkoušet dobrovolnické 
aktivity a okusit, jaké to je být 
dobrovolníkem. Více informací 
na www.dnydobrovolnictvi.cz 
nebo www.dobrovolnictvizk.cz.

14.
Šest nových 
nízkopodlažních 
autobusů Iveco 

Crossway jezdí na Kroměřížsku. 
Autobusový dopravce Z-Group 
bus, který zde zajišťuje pro 
Zlínský kraj dopravní 
obslužnost, do nákupu nových 
vozů investoval 30 milionů 
korun.

15.
Zimní stadion 
v Uherském Hradišti 
dosloužil a po půl století 

existence ho čeká demolice. 
Ustoupit má výstavbě nového 
sportovního stánku za více než 
300 milionů korun. Město teď 
vybírá, kdo jej postaví. Na jeho 
vznik chce získat státní dotaci 
z Národní sportovní agentury.

16.
V Karolince zahájí na jaře 
rekonstrukci městských 
bytů. V letošním roce 

obnoví hned tři v ulici 
Na Ingstavu. Do každého 
radnice zainvestuje přibližně půl 
milionu korun. V následujících 
letech přijdou na řadu další. 
Chce tím ve městě udržet 
mladé lidi.

17.
Nový rozvojový plán, 
který popisuje, jak se má 
město změnit 

v nejbližších deseti letech, 
schválili zastupitelé Otrokovic. 
Počítá se v něm s řadou 
investic, například 
s cyklostezkou, která má 
propojit místní část Kvítkovice 
s Malenovicemi a Napajedly, 
nebo s novým silničním 
napojením sídliště Trávníky 
ve směru do Zlína.

18.
Ministerstvo 
zemědělství by mělo 
zahájit jednání s majiteli 

hřebčína v Napajedlích o tom, 
aby v areálu zachovali chov 
anglického plnokrevníka. 
Na dalším provozu hřebčína 
by se mohl přímo podílet stát, 
nebo být alespoň garantem 
chovu. Vyplynulo to 
z březnového jednání petičního 
výboru poslanecké sněmovny.

19.
Unikátní výstavu 
Baťa: 130 let lze až do 
14. dubna zhlédnout 

ve zlínském Kolektivním domě. 
Díky novým technologiím 
a umělé inteligenci zde mohou 
návštěvníci vidět původně 
černobílé dobové snímky 
z originálního baťovského 
fotoalba z roku 1919 v barvě 
a pohybu. 

20.
Zlatou medaili 
z mezinárodní cukrářské 
olympiády v německém 

Stuttgartu získala už potřetí 
paní Jaroslava Londová 
ze Vsetína. Učitelka ze Střední 
odborné školy Josefa Sousedíka 
zabodovala s perníkem na téma 
Platonovy mnohostěny, 
znázorňující čtyři živly a vesmír.

21.
Emeritní ředitel 
Slováckého divadla Igor 
Stránský se po čtyřech 

letech vrací na místo svého 
bývalého působiště. Společně 
s hereckým týmem se pustil 
do přípravy nové inscenace 
nazvané Hostina dravců, která 
přinese napínavou podívanou 
s prvky černého humoru. 
Premiéra hry je na programu 
v sobotu 27. dubna.
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Hejtmani schválili nový 
model financování krajů
Rada Asociace krajů ČR v břez-
nu schválila návrh nového 
modelu stanovení podílů jed-
notlivých krajů na rozpoč-
tovém určení daní (RUD) krajů. 
„Financování krajů by se tak po 
téměř dvaceti letech mohlo 
konečně upravit podle spra-
vedlivých kritérií. Náš kraj by 
tím získal 560 milionů korun 
navíc do svého rozpočtu. Je to 
skvělá zpráva pro všechny 
naše obyvatele,“ uvedl hejt-
man Zlínského kraje Radim 
Holiš a dodal: „S kolegy z kraj-
ské rady o to usilujeme celé tři 
roky a teď je změna konečně 
na dosah. Věřím, že vláda do-
drží slovo a tento návrh bude 
akceptovat.“ ⬛

(van)

Kraj znovu ocení obnovu 
lidové stavby
Už po sedmnácté hodlá ve-
dení Zlínského kraje ocenit 
zdařilou obnovu staveb lido-
vé architektury. Návrhy na 
udělení uznání Lidová stavba 
roku mohou vlastníci oprave-
ných staveb zasílat na krajský 
úřad do konce dubna „Tento 
titul pravidelně udělujeme za 
příkladnou obnovu díla lido-
vé architektury a významný 
přínos k zachování kulturní-
ho dědictví. Majitel oceněné 
stavby získá kromě uznání 
také odměnu 50 tisíc korun. 
Snažíme se tím motivovat 
všechny, kdo se snaží zachrá-
nit historické stavby,“ uvedla 
Zuzana Fišerová, krajská radní 
pro kulturu. ⬛

(dos)

Do Baťova mrakodrapu 
opět všemi vchody
Do Baťova mrakodrapu, sídla 
Zlínského kraje, je po rozsáh-
lých opravách opět možné 
vstupovat i vchodem z třídy 
Tomáše Bati. Znovu přístup-
ná je také vyhlídková terasa 
v nejvyšším poschodí budovy, 
a to denně od 8 do 20 hodin. 
V letní sezoně bude její oteví-
rací doba prodloužena až do 
21 hodin. Přístup veřejnosti do 
Baťova mrakodrapu byl více 
než půl roku omezen kvůli 
náročným opravám, během 
kter ých dělníci na budově 
postupně obnovili břízolitové 
omítky, nahradili poškozené 
cihelné pásky a provedli dal-
ší potřebné opravy na jejím 
opláštění. ⬛

(dos)

Obědy do škol pomáhají 
téměř stovce dětí
Zajistit bezplatné školní stra-
vování dětem a žákům ze 
sociálně slabých rodin je cí-
lem programu Obědy do škol, 
který vyhlašuje Zlínský kraj. 
V  tomto školním roce je do 
projektu v  kraji zapojeno 26 
škol, kde je díky tomu zajiš-
těno stravování pro celkem 
91 dětí z rodin v hmotné nou-
zi. Od 1. září do 31. prosince 
2023 jim bylo vydáno více 
než 5 tisíc jídel. Školy se pro-
gramu Obědy do škol mo-
hou zúčastnit i ve školním 
roce 2024/2025. Program je 
z 90 % financován z prostřed-
ků Operačního programu Za-
městnanost plus, zbylou část 
hradí Zlínský kraj. ⬛

(van)

„Mít kvalitní a moderní silniční infrastrukturu je 
pro náš kraj nesmírně důležité, protože bez ní 
si jeho další rozvoj můžeme jen sotva předsta-
vit. Proto do oprav silnic dáváme nejvíce peněz 
v historii a postupně se nám daří zlepšovat jejich 
stav. Další dobrou zprávou je, že díky naší vytr-
valosti a vyjednávání s ministerstvem dopravy, 
bude do silnic ve Zlínském kraji významně in-
vestovat také stát. Jsem rád, že konečně staví-
me. Na některé úseky jsme čekali roky,“ uvedl 
hejtman Radim Holiš.

Opravuje kraj i stát
Krajská příspěvková organizace Ředitelství sil-
nic Zlínského kraje (ŘSZK), které se stará o ces-
ty II. a III. třídy, chystá například opravy mezi 
Bystřicí pod Hostýnem a Hlinskem nebo mezi 
Uherským Hradištěm a  Bílovicemi. Oprava 

mostu v  Napajedlích přes řeku Moravu poblíž 
Fatry už začala. Nového povrchu se dočká také 
úsek z Prostřední Bečvy přes Soláň do Velkých 
Karlovic. A  řadu oprav hlavních tahů po celém 
kraji plánuje také státní podnik Ředitelství silnic 
a dálnic (ŘSD), které se stará o silnice I. třídy.

Pomohou evropské peníze
„Stavební práce na silnicích dopředu plánujeme 
a s krajskou pobočkou Ředitelství silnic a dálnic 
koordinujeme tak, aby je řidiči co nejméně po-
cítili. Někdy to však bez omezení nejde, a pro-
to prosíme všechny o trpělivost a pochopení. 
Výsledkem budou na mnoha místech kvalitní 
a bezpečné cesty,“ doplnil náměstek hejtmana 
pro dopravu Radek Doležel a dodal: „Na opravy 
se nám podařilo získat dotace z evropských 
fondů i od státu, což je výrazná pomoc, díky 
které postupně snižujeme dlouhodobý dluh 
v oblasti dopravy.“
 Kde se letos řidiči dočkají opravených cest 
a  jaká omezení s sebou stavební práce přine-
sou? Podrobný přehled podle okresů najdete 
v magazínu na stranách 8 a 9. ⬛

Jan Vandík

Na padesát kilometrů silnic opraví letos 
silničáři ve Zlínském kraji. Na několika 
místech už práce začaly, jinde odstartují 
v nejbližší době. Některé rekonstrukce se 
neobejdou bez uzavírky či jiných doprav-
ních omezení.

Stavební práce na silnicích startují. 
Které úseky silničáři opraví? 

Úvodník hejtmana 
Radima Holiše

Bez trpělivosti za volantem 
se letos neobejdeme. Sprin-
tem ale musíme dohnat in-
vestiční dluh v dopravě, kte-
rý máme. Dlouhodobě byl 
totiž Zlínský kraj v budování 
dopravní infrastruktury opo-
míjený. Chybí nám napojení 
na dálnice, které jsou klíčo-
vé nejen pro naše řidiče, ale 
i  pro rozvoj celého regionu. 
A  pokud chceme náš kraj 
posouvat, udržet tady mladé 
lidi a  vytvářet pro ně dobře 
placená místa, musíme na 
tom systematicky pracovat. 
 Celé tři roky usilujeme 
o to, aby se doprava v našem 
kraji rozvíjela, absolvovali 
jsme kvůli tomu řadu schů-
zek na ministerstvu dopravy, 
jednali s Ředitelstvím silnic 
a dálnic a uháněli je tak dlou-
ho, dokud se stavby v našem 
kraji nerozběhly. A do oprav 
investujeme také ze svého. 
Letos je to nejvíce peněz 
v  historii kraje, díky čemuž 
se nám daří snižovat počty 
úseků, které jsou v havarij-
ním stavu. Silnice druhých 
a třetích tříd máme v nejlep-
ší kondici za posledních de-
set let, ale spousta oprav nás 
pořád čeká. Pozitivní je, že se 
v našem kraji aktuálně staví 
třetina všech dálnic v Česku. 
To je ohromný posun oproti 
předchozím letům. 
 Ano, bude to letos o nervy, 
ale prosím tímto všechny řidi-
če: VYDRŽTE. Kvalitní a bez-
pečné cesty potřebujeme.
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Na trendy ve vzdělávání reagujeme v předstihu, 
kapacity škol jsou v našem kraji dostatečné

Velmi diskutovaným tématem posledních měsíců se stal nový systém přihlášek na střední školy, 
které letos vůbec poprvé uchazeči o studium podávali elektronicky. Jak tuto novinku vnímá, kolik celkem 
přihlášek školy ve Zlínském kraji přijaly a o jaký typ studia mají žáci největší zájem, jsme se v rozhovoru 
pro Magazín21 zeptali krajské radní pro školství Zuzany Fišerové. Zamířili jsme ale také do oblasti 
kultury, za kterou v Radě Zlínského kraje rovněž zodpovídá. 

Jan Vandík
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Na trendy ve vzdělávání reagujeme v předstihu, 
kapacity škol jsou v našem kraji dostatečné

Paní radní, letos bylo 
poprvé možné podávat 
přihlášky na střední školy 
elektronicky. Jak tuto 
novinku hodnotíte?
 Digitalizace přijímacího ří-
zení je určitě krok správným 
směrem. Přes všechny dosa-
vadní problémy se ke změně 
staví v zásadě pozitivně i větši-
na středních škol a domnívám 
se, že i většina rodičů. Nejvíce 
dosavadních zádrhelů v celém 
systému pramenilo z rychlého 
a neozkoušeného zavedení 
změn. Do příštího roku bude 
určitě nutné celý systém do-
ladit. Na celkové hodnocení je 
ale ještě brzy, přijímací řízení 
je teprve na začátku.

V čem ještě bylo letošní 
podávání přihlášek oproti 
předchozím rokům jiné? 
Kolik podali uchazeči 
o studium ve Zlínském 
kraji celkem přihlášek? 
A o jaké školy či typy 
studia je největší zájem?
 Přihlášku bylo poprvé mož-
no podat až na tři školy, u kte-
rých si uchazeči navíc určili 
prioritu. Do denního studia na 
střední školy všech zřizova-
telů ve Zlínském kraji letos 
uchazeči podali celkem 21 087 
přihlášek, z toho v první prio-
ritě celkem 8  141 přihlášek na 
celkem 8  642 míst, která mají 
školy k dispozici. Z převisu pěti 
set nabízených míst oproti po-
ptávce jasně vidíme, že kapaci-
ty středních škol jsou v našem 
kraji dostatečné. A to i díky 
tomu, že jsme na trendy v po-
ptávce po vzdělávání reagovali 
v předstihu, v  příštím školním 
roce se například otevřou nové 
třídy lyceí. Tradičně vysoká 
je poptávka po všeobecném 
vzdělávání, které má připravit 
absolventy na další studium 
na vysoké škole. To však nena-
bízejí jen gymnázia, ale právě 
i lycea, kde absolventi získají 
také částečnou odbornost. My 
jdeme tímto směrem a od škol-
ního roku 2024/2025 se třídy 
lyceí nově otevírají hned na pěti 
školách ve Zlínském kraji. Zá-
roveň podporujeme i odborné 
vzdělávání, které má ve Zlín-
ském kraji tradici.

Ne každý má však o svém 
budoucím povolání jasno. 
Kam se mohou obracet 
žáci, kteří ještě nejsou 
rozhodnutí a potřebovali 
by pomoc, radu, 
konzultaci?
 Doporučuji, aby se obraceli 
především na výchovné a  ka-
riérové poradce na základních 
školách. Tito pedagogové mo-

hou nasměrovat žáky a jejich 
rodiče k dalším informačním 
zdrojům, případně na pora-
denská pracoviště. Mám ra-
dost, že s námi spolupracuje 
Hospodářská komora a firmy 
žákům otvírají své provozy 
k návštěvám. Když si totiž do-
vedete představit provázanost 
školy s praxí a poznáte příběhy 
absolventů, je pak volba bu-
doucího povolání jednodušší.

Začátkem letošního roku 
zveřejnilo Ministerstvo 
školství svůj záměr, 
aby byly chybějící 
finanční prostředky 
na platy nepedagogických 
pracovníků škol kryty 
z rozpočtu krajů a obcí. 
Jak se k tomu staví 
Zlínský kraj?
 Nechceme za stát dokrý-
vat finanční prostředky na ne-
pedagogické pracovníky škol 
a školských zařízení. V tomto 
smyslu se také vyjádřilo Za-
stupitelstvo Zlínského kraje 
na svém březnovém zasedá-
ní. Postup ministerstva, re-
spektive státu, nepovažuji za 
korektní vůči krajům a obcím, 
a především pak vůči školám, 
školským zařízením a lidem, 
kteří v nich pracují. Minister-
stvo svým postupem vneslo 
do školského terénu velkou 
nejistotu a je na něm, aby věc 
řešilo a vyřešilo. Zvažovaný 
přesun financování nepeda-
gogických pracovníků na kraje 
či obce vnese do celého sys-
tému nerovnováhu a může 
zbytečně vyvolat konkurenční 
prostředí. V konečném důsled-
ku na tom budeme tratit všich-
ni. Byla bych ráda, kdybychom 
se mohli soustředit na moder-
nizaci školství, a ne místo toho 
věčně řešit, na koho přesunout 
který výdaj.

Přesuňme se teď do 
oblasti kultury, za niž 
rovněž zodpovídáte. 
Brzy to bude rok, co se 
návštěvníkům otevřel 
obnovený památník na 
Ploštině. Jaké jste na jeho 
novou podobu, kterou 
financoval Zlínský kraj, 
zaznamenala ohlasy?
 Setkávám se jenom s po-
zitivními ohlasy. Nový objekt 
i expozice jsou vysoce hodno-
ceny jak z hlediska architek-
tonického, tak expozičního. 
V celostátní soutěži Stavba 
roku byla Ploština oceněna 
za mimořádný celospolečen-
ský přínos, formu představení 
a  podobu ztvárnění expozice. 
Nový objekt je velmi citlivě 
zapuštěn do terénu a osobně 

upřímně oceňuji dosažení sil-
ných emocí minimalistickými 
prostředky. Je zde velice chyt-
ře vyvážená část nabitá infor-
macemi s částí pro zamyšlení 
se a ztišení. Musím říct, že 
samotnou mne příjemně pře-
kvapila vysoká návštěvnost. 
Od otevření do konce sezóny 
navštívilo Ploštinu téměř 40 ti-
síc návštěvníků. Rádi bychom 
ještě pozvedli spolupráci se 
školami. Muzeum jihovýchod-
ní Moravy ve Zlíně připravilo 
hodně zajímavé edukační pro-
gramy pro různé věkové kate-
gorie žáků.

Které další projekty 
v oblasti kultury 
Zlínský kraj v nejbližší 
době chystá?
 Velké naděje vkládáme 
do dvou velkých investičních 
projektů financovaných za po-
moci Národního plánu obno-
vy – Kulturního a kreativního 
centra v Čiperově vile, jehož 
náklady přesáhnou 200 mili-
onů korun, a Kulturního a kre-
ativního centra ve Hvězdárně 
Valašské Meziříčí s rozpočtem 
102 milionů korun. Stavební 
práce za 28,5 milionu korun 
už začaly na nové stálé expo-
zici Krajské galerie výtvarného 
umění ve Zlíně. Chystá se také 
třetí etapa obnovy a revitaliza-
ce zámku Vsetín, kde budou 
náklady přes 26 milionů korun, 
rekonstrukce konírny u hospo-

dářského dvora v Rymicích za 
16,5 milionu korun nebo revi-
talizace hradu Malenovice za 
více než 40 milionů. Všechny 
tyto projekty financujeme 
z  evropských dotací, rozvoj 
kultury tedy nezatěžuje kraj-
ský rozpočet.

Máte za sebou v poslední 
době nějaký kulturní 
zážitek, který byste 
mohla doporučit našim 
čtenářům?
 Zhlédla jsem několik filmů 
či seriálů, které Zlínský kraj 
spolufinancoval ze svého do-
tačního programu na podporu 
audiovizuální tvorby – Úsvit, 
Sex O‘Clock, Tonda, Slávka 
a kouzelné světlo… Každý je 
pro jinou cílovou skupinu, ale 
všechny rozhodně stojí za vi-
dění, a to nejenom proto, že 
v nich spatříte krásná místa na-
šeho kraje, kde se snímky natá-
čely. Pro všechny věkové kate-
gorie bych možná doporučila 
animovaný film Tonda, Slávka 
a kouzelné světlo, protože pří-
běh se zabývá tématem „být 
jiný“, což je obzvláště v této 
době aktuální. Velkou událos-
tí, na niž se těším, je společný 
projekt Filharmonie Bohuslava 
Martinů a Městského divadla 
Zlín, které v dubnu uvedou hru 
dramatika a zlínského rodáka 
Toma Stopparda. Věřím, že se 
hra stane kulturní událostí le-
tošního roku. ⬛

↑   V RYTECKÉ DÍLNĚ. Kraj investuje do svých škol. Příkladem je 
nově vybavená rytecká dílna Střední školy-COPT Uherský Brod. 
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„Držíme termíny a postupu-
jeme podle plánu moderniza-
ce, který jsme připravili. Letos 
Baťovu nemocnici čekají další 

investice za téměř miliardu 
a  půl. Mimo jiné například za-
teplení interny, modernizace 
a nástavba plicního pavilonu 

a konečně příprava areálu na 
výstavbu zcela nového pavi-
lonu pro matku a dítě,“ uvedl 
hejtman Zlínského kraje Ra-
dim Holiš. 

Zvýšil se počet lůžek
Hemodialyzační stanice má 
nově moderní zázemí s bezba-
riérovým přístupem, novými 
okny, elektroinstalací, nový-
mi podlahami, povrchovými 
úpravami stěn, rozvody medi-
cinálních plynů a klimatizací. 
Modernizace se dočkalo také 
sociální zařízení a zázemí pro 
zdravotníky. Součástí obno-
vy byl rovněž nákup nových 
hemodialyzačních panelů, 
došlo i  k navýšení počtu dia-
lyzačních lůžek z původních 
12 na 16. Přibyla také možnost 
při dialýze izolovat pacienty 
s akutní infekcí, jako je chřipka 
nebo covid. 
 „Za modernizaci jsme vel-
mi rádi. Se stárnutím populace 
a prodloužením délky života se 

nám počet pacientů postupně 
zvyšuje. Je proto nutné mít pro 
ně kvalitní zázemí,“ uvedl Vla-
dimír Kojecký, primář Interního 
oddělení Krajské nemocnice 
T. Bati. Dále dodal, že je v plánu 
také obnova hemodialyzač-
ních přístrojů a v nejbližších 
měsících i lůžek.

Ročně přes 10 tisíc 
dialýz
V Krajské nemocnici T. Bati ve 
Zlíně se ročně provádí přes 
10 tisíc dialýz. „Rekonstrukce 
tohoto pracoviště proto ne-
znamená jen lepší medicínské 
možnosti, ale je důležité, že se 
týká i samotného zázemí pro 
pacienty a zdravotníky. Roz-
hodně si ho zaslouží a jsem 
ráda, že je to další úspěšně 
dokončená akce v procesu 
postupné modernizace ne-
mocnice,“ dodala náměstkyně 
hejtmana pro zdravotnictví 
Olga Sehnalová. ⬛

(red)

„Univerzita Tomáše Bati je na-
ším klíčovým partnerem pro 
další rozvoj kraje. Proto nyní 
podepisujeme historicky vůbec 
první dohodu o dlouhodobé 
spolupráci, kterou před čtrnácti 
dny schválilo krajské zastupi-
telstvo. Hned na dalším zastu-
pitelstvu na konci dubna bude-
me schvalovat první konkrétní 
smlouvu navazující na tuto do-
hodu,“ informoval hejtman Zlín-
ského kraje Radim Holiš.

 „Spolupráce se Zlínským 
krajem je velmi intenzivní 
a jsme velmi rádi, že kraj finanč-
ně přispívá k rozvoji infrastruk-
tury univerzity. Vzdělávání je 
totiž pro rozvoj regionu nesmír-
ně důležité a jsem potěšen, že 
máme ze strany kraje velkou 
podporu. Jsme také rádi za zá-
jem o nové obory, a to Radiolo-
gický asistent a Zdravotnický 
záchranář. Tyto studijní pro-
gramy připravujeme v  souladu 

s potřebami Zlínského kraje, 
dosud tady totiž chyběly a jsou 
pro kraj velmi důležité,“ uvedl 
rektor UTB Milan Adámek.

Podpora vzdělávání, 
inovací i podnikání 
UTB bude připravovat studijní 
programy podle potřeb území 
Zlínského kraje, orientované 
zejména na zdravotnictví, uči-
telství, ale také do technického, 
kreativního, sociálního a eko-
nomického vzdělávání. Bude 
rozvíjet spolupráci se základní-
mi a středními školami i oblast 
dalšího vzdělávání a univerzitu 
třetího věku. Posilovat bude 
také spolupráci se zaměstna-
vateli a přizpůsobovat vzdělá-
vání potřebám trhu práce. UTB 

a Zlínský kraj budou společně 
podporovat výzkumně-vývojo-
vé a inovační aktivity v regionu 
i vznik a rozvoj „start-up“ firem 
a podnikajících kreativců. Pod-
porovat budou nové investo-
ry v  oborech s vyšší přidanou 
hodnotou.

Kvalita života 
a regionální rozvoj
UTB a Zlínský kraj budou vy-
tvářet podmínky pro uplatně-
ní absolventů UTB v regionu 
i pro příchod a udržení nových 
odborníků. Představitelé UTB 
se budou podílet na přípravě 
koncepčních dokumentů Zlín-
ského kraje a zástupci kraje na-
opak na přípravě rozvojových 
dokumentů UTB. Zlínský kraj 
a UTB budou realizovat společ-
né projekty i aktivity s  případ-
ným zapojením Statutárního 
města Zlína, ostatních měst 
a  obcí v regionu i dalších part-
nerů. Podporovat budou dokto-
randy i post doktorandy v jejich 
motivaci zůstat v regionu.

Společná propagace 
Zlínský kraj bude prezentovat 
UTB jako lídra vysokoškolského 
vzdělávání v kraji, stejně jako 
UTB bude v rámci svých mezi-
národních aktivit propagovat 
identitu Zlínského kraje („Kraj 
bez hranic“ anebo „Outside the 
box“). Zlínský kraj a UTB budou 
partnery při aktivitách s  me-
zinárodním přesahem i  v ý-
znamných regionálních spole-
čenských akcích, oceněních či 
aktivitách. ⬛

Jan Vandík

Dialyzovaní pacienti mají 
v Baťovce modernější prostory

Kraj uzavřel dohodu o spolupráci 
se zlínskou univerzitou

Dohodu o dlouhodobé spolupráci podepsali v pondělí 
18. března na krajském úřadě hejtman Radim Holiš za 
Zlínský kraj a rektor Milan Adámek za Univerzitu Tomá-
še Bati ve Zlíně (UTB). Jejich společným cílem je syste-
maticky rozvíjet Zlínský kraj a vytvářet tady podmínky 
pro rozvoj vzdělávání, výzkumu, inovací, podnikání 
i kvality života.

Po deseti měsících byla dokončena modernizace hemo-
dialyzační stanice v Krajské nemocnici T. Bati ve Zlíně. 
Pacienti i zdravotníci tak získávají velmi moderní záze-
mí, rozšiřují se také některé nabízené služby a počet lů-
žek. Modernizace stanice hemodialýzy přišla nemocni-
ci na 26 milionů korun.
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„Licitování s ministerstvem 
o finance na zajištění sociál-
ních služeb už patří ke každo-
ročním evergreenům. Zlínský 
kraj nakonec na letošek získal 
1,760 miliardy z původních 2,2 
miliardy korun, o  které jsme 
žádali. Je to prakticky stejná 
částka jako vloni. Ačkoliv se 
může zdát, že jsou to velké 
peníze, jedná se o  sumu, kte-
rá zdaleka nepokryje potřeby 
sociálních služeb v kraji,“ při-

blížila statutární náměstkyně 
hejtmana Hana Ančincová, 
zodpovědná ve Zlínském kraji 
za sociální oblast.

Zlínský kraj pomáhá 
i vlastními prostředky
Kromě přerozdělování dotace 
ze státního rozpočtu se podílí 
Zlínský kraj na financování so-
ciálních služeb i dalšími způ-
soby. Hejtmanství na podzim 
loňského roku vyčlenilo téměř 

450 milionů korun na Program 
návratné finanční výpomoci, 
který pomohl sociálním služ-
bám překlenout každoroční 
výpadek příjmů ze státní do-
tace v prvním čtvrtletí. Kraj 
v loňském roce uvolnil také 

117 milionů na dofinancování 
sociálních služeb a jejich roz-
voj. „Letos je na tuto finanční 
podporu alokováno dokonce 
131 milionů korun,“ dodala ná-
městkyně Hana Ančincová. ⬛

(dos)

Seznam čtyř osobností oce-
něných nejv yšším v yzna-
menáním Zlínského kraje 
doplnila světově proslulá ar-
chitektka a  designérka, ro-
dačka ze Zlína, profesorka Eva 
Jiřičná. Záslužné v yzname-
nání 1. stupně jí udělil v úte-
rý 5.  března hejtman Radim 
Holiš symbolicky ve zlínském 
Kongresovém centru, posta-
veném podle jejího návrhu, 
kde se také uskutečnil slav-
nostní koncert u příležitosti 
jejích 85. narozenin.
 „Jen málo rodáků ze Zlín-
ského kraje dosáhlo díky své-
mu dílu ve světě takového 
věhlasu, jako právě paní Eva 
Jiřičná. Svojí nesmírnou pra-
covitostí, kreativitou a vizio-
nářstvím je tato první dáma 
české architektury inspira-
cí pro nás všechny. Proto se 
Rada Zlínského kraje rozhodla 
udělit paní profesorce Jiřičné 
u příležitosti jejího životního 

jubilea Záslužné vyzname-
nání 1.  stupně za mimořádné 
zásluhy v oblasti architektury 
a designu a za vynikající repre-
zentaci Zlínského kraje,“ uvedl 
hejtman Radim Holiš.

 Záslužn é v y znam e ná -
ní  1.  stupně obdržela v roce 
2007 oštěpařka a olympijská 
vítězka Dana Zátopková, o rok 
později legendární cestovatel 
Miroslav Zikmund, v roce 2017 
zakladatel zlínského špičko-
vého očního lékařství docent 
Karel Kuběna a v roce 2022 

běžec a  čtyřnásobný olympij-
ský vítěz Emil Zátopek, in me-
moriam.
 „Nikdy by mě nenapadlo, 
že bych si něco takového za-
sloužila. Jsem upřímně doja-
tá a honí se ve mně spousta 
emocí. Každý kdo mě zná za 
hranicemi České republiky, ví, 
že existuje město Zlín a čím 
se proslavilo. Zlín miluju, jsem 
šťastná, že jsem se tu narodi-
la,“ reagovala na ocenění ar-
chitektka Eva Jiřičná.

Velký sál teď nese 
její jméno
Další pocty se oslavenkyni do-
stalo od statutárního města 
Zlína, které se rozhodlo pře-
jmenovat sály multifunkčního 
Kongresového centra. Hlavní 
koncertní síň, dosud známá 
jako Velký sál, nyní nese ozna-
čení Sál Evy Jiřičné. Po někdej-
ší primátorce Zlína Ireně Ond-
rové byl pojmenován Malý sál.

 Ke slavnostní atmosfé-
ře koncertu, který společně 
uspořádaly Statutární město 
Zlín, Zlínský kraj a Univerzita 
Tomáše Bati ve Zlíně, přispěl 
i  výběr skladeb. Filharmonie 
Bohuslava Martinů přednes-
la pod vedením rakouského 
klavíristy a  dirigenta Floriana 
Krumpöcka pět nejoblíbeněj-
ších děl Evy Jiřičné od Antoní-
na Dvořáka a  Fryderyka Cho-
pina. ⬛

Jan Vandík

Kdo je Eva Jiřičná?
Česká architektka a desig-
nérka, narozená 3. břez-
na 1939 ve Zlíně. Aktuálně 
působí v Londýně a Praze.
Mezi její významné autor-
ské realizace patří doprav-
ní terminál Canada Water 
nebo stavební a interiérové 
úpravy Victoria & Albert 
Museum v Londýně, inte-
riéry obchodních firem Jo- 
seph, Boodles, Joan & Da-
vid ,  vchod obchodní ho 
domu Harrods, schodiště 
v londýnském Somerset 
House nebo Tiffany Galerie 
v New Yorku. V České re-
publice jsou to kromě Kon-
gresového centra ve Zlíně 
také hotel Josef na Starém 
Městě v  Praze nebo nová 
oranžerie v Královské za-
hradě Pražského hradu.
 Za svou architektonic-
kou tvorbu obdržela řadu 
světových i českých cen 
a  vyznamenání, mimo jiné 
i několik cen Grand Prix 
Obce architektů nebo Řád 
britského impéria za záslu-
hy v oblasti designu. Je no-
sitelkou několika čestných 
doktorátů českých i zahra-
ničních univerzit. ⬛

Zlínský kraj rozdělí mezi sociální služby 1,760 miliardy korun
Celkem 1 miliardu a 760 milionů korun přerozdělí Zlín-
ský kraj mezi poskytovatele sociálních služeb v regionu. 
Peníze, které se hejtmanství podařilo získat ze státního 
rozpočtu, zamíří k 85 poskytovatelům na financování 
314 sociálních služeb. Na svém březnovém zasedání 
o tom rozhodlo Zastupitelstvo Zlínského kraje.

Architektce Evě Jiřičné udělil hejtman Radim Holiš 
nejvyšší krajské vyznamenání

Svojí nesmírnou 
pracovitostí, kreativitou 

a vizionářstvím je tato 
první dáma české 

architektury inspirací 
pro nás všechny.

Radim Holiš
hejtman Zlínského kraje

foto: Ilustrační
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PŘEHLEDNĚ: DOPRAVNÍ STAVBY A OMEZENÍ VE ZLÍNSKÉM KRAJI V ROCE 2024
Kde se letos ve Zlínském kraji řidiči dočkají opravených cest a jaká omezení s sebou stavební práce přinesou? Přinášíme podrobný 
přehled pro všechny okresy. Aktuální informace o uzavírkách a objízdných trasách pak najdou řidiči na webových stránkách Ředitelství 
silnic Zlínského kraje a Ředitelství silnic a dálnic ČR.

⬛ OKRES KROMĚŘÍŽ
NÁZEV AKCE SILNICE DÉLKA (m) ZAHÁJENÍ UKONČENÍ DOPRAVNÍ OMEZENÍ

Bystřice p. Hostýnem – Hlinsko p. Hostýnem II/438 3 485 03/24 rok 2026 úplná uzavírka  
(mimo IZS a BUS)

Holešov-Všetuly II/432,II/438 302 03/24 09/24 kyvadlový provoz

Roštín – Cetechovice II/432 37 07/24 09/24
úplná uzavírka  

(mimo IZS a BUS)  
– 14 dní

Soběsuky III/43224 505 05/24 10/24 úplná uzavírka

Střílky – hranice JMK/ZLK I/50 2 569 2. polovina 
2024

2. polovina 
2024

kyvadlový provoz 
(předpoklad)

Třebětice – Holešov 
(výstavba D49) II/432 – 04/24 06/24 dopravní omezení 

v úseku 200 m

Třebětice – Holešov (konec obce Holešov)
(výstavba D49) II/432 – 10/24 10/24 dopravní omezení 

v úseku 100 m

Třebětice – Holešov (konec obce Třebětice)
(výstavba D49) II/432 – 06/24 07/24 dopravní omezení 

v úseku 150 m

Vrbka III/36735 595 05/24 10/24 úplná uzavírka

Všetuly – Zahnašovice
(výstavba D49) II/438 – 06/24 07/24 dopravní omezení 

v úseku 900 m

Zahnašovice – Martinice, Martinice – Žeranovice
(výstavba D49) III/49016 – 01/24 05/24 –

Zlobice, most 428-011 II/428 64 07/24 10/24 úplná uzavírka

⬛ OKRES ZLÍN
NÁZEV AKCE SILNICE DÉLKA (m) ZAHÁJENÍ UKONČENÍ DOPRAVNÍ OMEZENÍ

Bělov III/36740 496 05/24 10/24 úplná uzavírka

Halenkovice III/36747 930 04/24 09/24 úplná uzavírka

Horní Lapač – Fryšták
(výstavba D49)

II/490 – 08/24 08/24 dopravní omezení 
v úseku 10 000 m

Kudlovice III/43220 562 05/24 10/24 kyvadlový provoz

Lípa, křižovatka se silnicí II/491 I/49 250 04/24 11/24
režim 1+1, 

obousměrně 
průjezdné

Lukov – Velíková II/491 603 07/24 09/24 úplná uzavírka  
(mimo IZS a BUS)

Napajedla, most 49725-1 III/49725 166 03/24 rok 2025 úplná uzavírka

Pohořelice III/4975 1 355 03/24 09/24 úplná uzavírka 
a jednosměrka

Střelná – most přes Lyský potok I/49 116 2. polovina 
2024

2. polovina 
2024

–

Valašské Klobouky – průtah I/57 1 595 1. polovina 
2024

2. polovina 
2024

kyvadlový provoz 
(předpoklad)

Valašské Příkazy – cyklostezka I/57 150 01/24 12/24 kyvadlový provoz

Vlachovice – Vrbětice II/494 2 045 03/24 08/24
úplná uzavírka  
(mimo IZS bus) 

a kyvadlový provoz

Zlín – Otrokovice-Kvítkovice I/49 1 855 04/24 05/24 kyvadlový provoz

Zlín – ulice Osvoboditelů, třída T. Bati  
– ulice Antonínova – třída T. Bati

I/49 1 516 07/24 08/24 kyvadlový provoz

Zlín – ulice Osvoboditelů, třída T. Bati  
– ulice Antonínova – ulice Osvoboditelů

I/49 206 06/24 07/24 kyvadlový provoz

Zlín-Malenovice III/4972 312 05/24 09/24 úplná uzavírka  
(mimo BUS)

Zlín-Mladcová III/49016 55 07/24 09/24 kyvadlový provoz
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⬛ OKRES UHERSKÉ HRADIŠTĚ

NÁZEV AKCE SILNICE DÉLKA (m) ZAHÁJENÍ UKONČENÍ DOPRAVNÍ OMEZENÍ

Bystřice p. Lopeníkem – údržba opěrné zdi I/50 130 2. polovina 
2024

2. polovina 
2024

zúžení, omezení 
rychlosti

Hluk II/495 1240 07/24 10/24 úplná uzavírka 
a kyvadlový provoz

Most přes Moravu před Uherským Hradištěm I/50 240 2. polovina 
2024

2. polovina 
2024

–

Most přes Moravu v Uherském Hradišti I/55 179 2. polovina 
2024

2. polovina 
2024

kyvadlový provoz 
(předpoklad)

Nedakonice – Boršice (výstavba D55) III/4273 – 07/24 08/24 –

Nedakonice – Polešovice
(výstavba D55)

II/427 – 07/24 08/24 dopravní omezení 
v úseku 465 m

Nedakonice – Zlechov
(výstavba D55)

III/4272 – 07/24 07/24 –

Silnice I/55 před Babicemi (D55) I/55 – 03/24 06/24 provoz bude převeden 
na bypass

Silnice III/42822 v místě křížení s D55
(výstavba D55)

III/42822 – 01/24 09/24 dopravní omezení 
v úseku 200 m

Silnice III/43220 od I/55 na Kudlovice
(výstavba D55)

III/43220 – 06/24 09/24 dopravní omezení 
v úseku 50 m

Staré Město – jih, velká mimoúrovňová 
křižovatka

I/50 2 000 03/24 06/24 bude zprovozněna 
do konce března

U Trampa – Zlechov (1. etapa) I/50 2 400 2. polovina 
2024

2. polovina 
2024

kyvadlový provoz 
(předpoklad)

Uherské Hradiště – Bílovice II/497 2 588 03/24 rok 2026 kyvadlový provoz

⬛ OKRES VSETÍN
NÁZEV AKCE SILNICE DÉLKA (m) ZAHÁJENÍ UKONČENÍ DOPRAVNÍ OMEZENÍ

Jasenná – most přes Jasenku I/69 108 04/24 06/24 kyvadlový provoz

Horní Bečva – úprava opěrné zdi I/35 200 2. polovina 
2024

2. polovina 
2024

zúžení, omezení 
rychlosti

Lešná – Poruba (výstavba I/35) III/03560 – 2. polovina 
2024 12/24 –

Lhota u Vsetína – Liptál (II. část) I/69 2 401 1. polovina 
2024

2. polovina 
2024 –

Prostřední Bečva – Velké Karlovice II/481 10 105 05/24 rok 2026 úplná uzavírka 
a kyvadlový provoz

Rožnov p. Radhoštěm – Dolní Bečva I/35 2 967 2. polovina 
2024

2. polovina 
2024 –

Valašská Polanka, most 05742-1 III/05742 63 07/24 rok 2025 úplná uzavírka

Valašské Meziříčí – průtah I/35 900 2. polovina 
2024

2. polovina 
2024 –

Valašské Meziříčí – průtah I/35 1 667 2. polovina 
2024

2. polovina 
2024 –

Velké Karlovice, most 48713-4 III/48713 70 07/24 rok 2025 kyvadlový provoz 
(mostní provizorium)

Vsetín III/05737 496 07/24 rok 2025 úplná uzavírka

Vsetín – připojovací pruh I/57 – 03/24 11/24 zúžení, omezení 
rychlosti

Vsetín – rampa Mostecká I/57 – 04/24 12/24 zúžení, omezení 
rychlosti

Vsetín, mosty 05735-7,05735-8 III/05735 54 04/24 10/24
kyvadlový provoz 

(2× mostní 
provizorium)

Zašová – Střítež I/35 590 05/24 05/24 kyvadlový provoz 
(předpoklad)

Zubří, most 01877-4 III/01877 65 07/24 rok 2025 kyvadlový provoz 
(mostní provizorium)

Pozn.:  ŠEDOU BARVOU  jsou vyznačeny plánované akce Ředitelství silnic Zlínského kraje (ŘSZK),  ŽLUTOU BARVOU  pak plánované 
akce Ředitelství silnic a dálnic ČR (ŘSD ČR). Finální termíny a související dopravní omezení bude ŘSD ČR průběžně upřesňovat po do-
končení výběrových řízení na zhotovitele daných akcí. Většina úplných uzavírek u staveb pokračujících do dalšího roku bude přerušena 
přes zimní období povoleným průjezdem stavbou.

AKTUÁLNĚ ZE ZLÍNSKÉHO KRAJE | 

9



„Venkovské prodejny neslou-
ží jen k zásobování místních 
obyvatel potravinami a základ-
ním zbožím. Plní také důleži-
tou roli v komunitním životě 
v malých obcích – v  obchodě 
se lidé setkávají, povídají si 
o dění v obci, chodí si pro radu. 
Starší občané jsou mnohdy 
na existenci malých místních 
obchůdků zcela odkázáni. Od 
roku 2021 proto jejich zacho-

vání podporujeme. Začínali 
jsme se 3 miliony, které nám 
poskytlo Ministerstvo prů-
myslu a obchodu. Díky zá-
jmu provozovatelů prodejen 
jsme dotaci postupně z kraj-
ského rozpočtu navýšili až na 
dnešních 6 milionů,“ vysvět-
luje Lubomír Traub, náměstek 
hejtmana pro strategický roz-
voj, územní plánování, dotace 
a cestovní ruch.

 Podpora je určena provo-
zovatelům maloobchodních 
prodejen s převahou potravin, 
nápojů a tabákových výrob-
ků v obci do 1 000 obyvatel, 
kteří mohou získat dotaci od 
30 tisíc do 100 tisíc korun na 
jednu prodejnu. Finance letos 
pomohou udržet 16 prodejen 
v okrese Zlín, 22 prodejen na 

Kroměřížsku, 11 prodejen na 
Vs e t í n s k u  a  16  v  o k r e s e 
Uherské Hradiště. Dotace po-
kryjí část výdajů za období od 
1.  ledna do 31. prosince 2023. 
V hodnocení žádostí jsou pre-
ferovány nejmenší obce do 
350 obyvatel, prodejny s větší 
vzdáleností od další nejbližší 
a ty s nižším počtem zaměst-
nanců. ⬛

Vladimír Dostálek

Rada Zlínského kraje v břez-
nu schválila dotace pro oblast 
sportu. Oproti loňskému roku 
navýší celkovou částku o 11,5 
milionu korun. Celkem tak 
hejtmanství uvolní více než 
60 milionů. Největší díl dotací 
je určen na podporu sportová-
ní dětí a mládeže. Díky tomu 
vzniknou například nové kraj-
ské mládežnické akademie. 
Peníze na činnost obdrží také 
sportovní oddíly v malých ob-
cích. 
 „Pokud chceme mít ve 
Zlínském kraji zdravou popu-
laci, případně vrcholové spor-
tovce a sportovní kluby, musí-
me ke sportu přilákat více dětí 
a vytvořit pro ně podmínky. Už 
loňský rok byl z pohledu kraj-

ských dotací do této oblasti 
rekordní. Letos jdeme ještě 
dál – nejen, že jsme navýšili 

celkový objem dotací, ale pře-
devším jsme podpořili o 64 
projektů více než vloni,“ uvedl 
krajský radní pro oblast mlá-
deže a sportu Jiří Jaroš.

 Konkrétně vedení kraje 
schválilo poskytnutí 3,6 mili-
onu korun na 107 jednorázo-
vých projektů v oblasti mlá-
deže a sportu. Jsou mezi nimi 
například Mistrovství ČR krajů 
v ledním hokeji v kategorii U15 
nebo účast mladých sportov-
ců na Mistrovství Evropy ve 
sportovním aerobiku a fitness 
ve Švýcarsku nebo na Mist-
rovství světa ve standardních 
tancích do 21 let v  čínském 
Wuhanu. Částkou 5,9 milionu 
korun pak hejtmanství pod-
poří 154 sportovních projektů 
v obcích do 3 tisíc obyvatel.

Nové sportovní 
akademie
Největší část z dotací směřuje 
na činnost a rozvoj mládež-
nického sportu. Celkově jde 
o 31,3 milionu korun, kterými 
kraj podpoří 186 projektů. Jsou 
mezi nimi i mládežnické aka-
demie. „V minulém roce jsme 
poskytli finance na fungování 
krajských sportovních akade-
mií v atletice, házené, orientač-
ním běhu a  tenisu. Letos jsme 
se rozhodli rozšířit podporu 
o  krajský mládežnický fotbal, 
běžecké lyžování, biatlon, cyk-
listiku, sportovní lezení a stolní 
tenis,“ doplnil radní Jaroš. ⬛

(dos)

Kraj přispěje 4 miliony
na kulturní akce 

Rada Zlínského kraje rozhod-
la o rozdělení 4 milionů korun 
mezi 71 žadatelů, kteří uspěli 
v prvním kole letošního pro-
gramu na podporu klubové 
scény, kulturních aktivit 
a akcí regionálního významu.
 „První kolo je určeno na 
podporu akcí, které se kona-
jí od ledna do konce srpna. 
Žádosti o podporu akcí, kte-
ré se uskuteční ve druhém 
pololetí letošního roku, bude 
krajský úřad přijímat od 3. do 
15. dubna,“ uvedla radní pro 
oblast kultury Zuzana Fiše-
rová a dodala: „Chci velmi po-
děkovat všem, kteří vkládají 
svůj čas, energii i prostředky 
do pořádání různých kultur-
ních akcí a projektů.“
 S podporou Zlínského kra-
je se letos uskuteční například 
Dožínky Zlínského kraje, Ma-
jáles Univerzity Tomáše Bati, 
Festival židovské kultury  
Ha-Makom v Holešově, Va-
lašský špalíček, Bílokarpat-
ské slavnosti, XXI. Zámecké 
kulturní léto v  Uherském 
Ostrohu, Portášské slavnos-
ti nebo Dny zahrad a zámku 
Kroměříž. ⬛ 

(dos)

Kulturní organizace
chystají novinky

Novinky pro své návštěv-
níky letos chystají kulturní 
organizace Zlínského kraje. 
Na zámku Lešná u Valašské-
ho Meziříčí, který spravuje 
Muzeum regionu Valašsko, 
vznikne nová interaktivní na-
učná stezka, ve Slováckém 
muzeu v Uherském Hradišti 
pak zmodernizují expozici 
Slovácko.
 Na zámku Lešná bude 
letos u vstupu do parku 
instalován interaktivní do-
tykový panel s webovou 
aplikací vztahující se k zá-
meckému parku a provede 
se zde celková obnova stá-
vající naučné stezky a mo-
biliáře. Umístí se sem infor-
mační sloupky, nové lavičky 
a dřevěné sochy.
 Ve Slováckém muzeu 
v  Uherském Hradišti se 
v tomto roce dočká moder-
nizace expozice Slovácko. 
Po deseti letech provozu už 
tu dosluhují datové projek-
tory, řídicí počítačové jed-
notky a dotykové displeje, 
stejně jako osvětlení vitrín 
i samotné expozice. Kromě 
výměny techniky a osvětle-
ní bude inovován i více než 
deset let starý obsah pre-
zentací v jednotlivých čás-
tech expozice. ⬛ 

(van)

S finanční podporou ze strany hejtmanství může počítat 
65 malých prodejen na vesnicích v regionu. Zlínský kraj 
mezi ně rozdělí 6 milionů korun, z toho 3,8 milionu poskyt-
ne Ministerstvo průmyslu a obchodu, zbytek pokryje roz-
počet Zlínského kraje.

Kolik kraj podpořil  
obchůdků?

ROK 2021 
32 OBCHŮDKŮ 
3 MILIONŮ KČ

ROK 2022 
65 OBCHŮDKŮ 
6 MILIONŮ KČ

ROK 2023 
65 OBCHŮDKŮ 
6 MILIONŮ KČ

ROK 2022 
65 OBCHŮDKŮ 
6 MILIONŮ KČ

ROK 2023 
65 OBCHŮDKŮ 
6 MILIONŮ KČ

ROK 2021 
32 OBCHŮDKŮ 
3 MILIONY KČ

Pokud chceme mít 
zdravou populaci, 
musíme ke sportu 
přilákat více dětí 
a vytvořit pro ně 

podmínky.

Jiří Jaroš
radní Zlínského kraje

Kraj navyšuje podporu 
pro sportování dětí a mládeže

Peníze pro 
malé obchody

↑   Jeden 
z podpořených 
obchůdků 
je ve Slavkově 
pod Hostýnem
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„Kromě Experimentária čeká 
na otrokovické průmyslovce 
modernizace a digitalizace 
také odbornou učebnu k měře-
ní fyzikálních veličin, laboratoř 
chemie a dílny odborného vý-
cviku zaměřené na obor elekt-
ro. Experimentárium bude roz-
šířeno o novou 3D tiskárnu, 3D 
pískoviště a virtuální realitu. 
Digitalizováno bude prostřed-
nictvím dotykové zobrazovací 
jednotky s elektrickým pojez-
dem a se softwarem umož-
ňujícím samostatnou práci. 
Vzniknou také dvě počítačové 

učebny pro zpracování získa-
ných dat a výsledků,“ uvedla 
radní Zlínského kraje pro škol-
ství Zuzana Fišerová.
 „Náklady dosáhnou 15,5 
milionu korun, z toho 65 pro-
cent pokryje dotace, kterou se 
nám podařilo získat z Integro-
vaného regionálního operační-
ho programu,“ informoval rad-
ní Zlínského kraje pro investice 
Zbyněk Fojtíček.
 Experimentárium funguje 
v Otrokovicích už téměř deset 
let. Jeho smyslem je předsta-
vit dětem a mládeži zábavnou 

formou svět vědy a techniky 
a  motivovat je tak ke studiu 
polytechnických oborů. Vyba-
veno je například elektrono-
vým mikroskopem, 3D kinem, 
3D tiskárnou a scannerem 
nebo termo kamerou.

Investovat se bude 
i jinde
Radní schválili i další investice 
na krajem zřizovaných ško-
lách. Na Základní umělecké 
škole Bojkovice opraví děl-
níci během letních prázdnin 
střechu a fasádu budovy. Na 
Středním odborném učilišti 
Uherský Brod bude ještě před 
začátkem příští topné sezony 
zrekonstruována kotelna včet-
ně rozvodu plynu. Na Gym-
náziu Kroměříž , Gymnáziu 
Uherské Hradiště a Obchod-
ní akademii Kroměříž pořídí 
vedení školy nový školní ná-
bytek. Střední průmyslová 
škola stavební Valašské Me-
ziříčí zakoupí nový dodávko-
vý automobil. Žákům Střední 
školy nábytkářské a obchodní 
v Bystřici pod Hostýnem bude 
nově sloužit vertikální CNC vr-
tací a frézovací centrum a dále 
také řezací a gravírovací plotr. 
Nového CNC soustružnického 
a frézovacího centra se dočká 
i Střední průmyslová škola 
strojnická Vsetín. Školní ku-
chyně Gymnázia Zlín – Lesní 
čtvrť bude vybavena novou 
multifunkční pánví a chladicí 
vitrínou. ⬛

Jan Vandík

V únoru proběhl v Uherskohra-
dišťské nemocnici další cyklus 
kempu určený pro studen-
ty vyšších ročníků medicíny 
s příznačným názvem „Nebuď 
jen divákem“. Deset budoucích 
lékařů strávilo pod dohledem 
primářů tři intenzivní dny, bě-
hem kterých se stali součástí 

pracovního týmu, seznámili se 
s chodem vybraných oddělení 
i jejich technickým zázemím.
 „Kemp pořádaný Uhersko-
hradišťskou nemocnicí mě za-
ujal především z  důvodu mož-
nosti naučit se a  vyzkoušet si 
výkony a vyšetření v praxi, ke 
kterým se jako medici často ne-

dostaneme. S  průběhem stáže 
jsem moc spokojený. V  rámci 
návštěvy oddělení ARO, kde 
bych chtěl v budoucnu praco-
vat, jsem si vyzkoušel napří-
klad zajištění dýchacích cest či 
aplikaci spinální blokády,“ říká 
student lékařské fakulty Adam 
Štraus.
 Záštitu nad budoucími lé-
kaři převzali primáři jednotli-
vých pracovišť, do projektu se 
zapojila chirurgie, neurologie, 
ARO, ortopedie a také plicní, 
interní a porodnicko gynekolo-
gické oddělení.
 „Kemp pro studenty lé-
kařsk ých fakult  je  k romě 
dlouhodobě nabízených stá-
ží a  stipendií další aktivitou 
přibližující moderní prostředí 
naší nemocnice a v ysokou 
úroveň zde poskytované péče. 
V průběhu roku plánujeme dal-
ší projekty a akce, a to jak pro 
žáky základních, tak i pro stu-
denty středních a  vysokých 
škol,“ uvedl předseda před-
stavenstva Uherskohradišťské 
nemocnice Petr Sládek. ⬛

(red)

Chystá se modernizace 
otrokovického Experimentária 
i další investice na školách

Kraj nově podpoří 
zemědělce i turistická
informační centra

Se dvěma novými dotační-
mi programy přichází Zlín-
ský kraj. První je určen na 
podporu regionálních země-
dělců, potravinářů a vinařů, 
druhý pro rozvoj turistic-
kých informačních center. 
 Pro program na podporu 
zemědělců má kraj ve svém 
rozpočtu vyčleněno 5  mi-
lionů korun. „Chceme tím 
přispět k uchování a  hlavně 
dalšímu rozvoji regionálního 
zemědělství a potravinářské 
výroby ve Zlínském kraji, ke 
zvýšení naší potravinové 
soběstačnosti a  k  rozvoji 
malých zemědělských a po-
travinářských firem nabízejí-
cích zdravé, kvalitní i cenově 
dostupné potraviny,“ uvedla 
statutární náměstkyně hejt-
mana Zlínského kraje Hana 
Ančincová, zodpovědná za 
oblast zemědělství. Z pro-
gramu kraj podpoří napří-
klad vzdělávací a informač-
ní akce nebo propagační 
materiály, které pomohou 
ke zvýšení povědomí o vý-
robě regionálních produktů. 
Podporováno bude i využití 
regionálních potravin pro 
zásobování škol, nemocnic 
nebo sociálních zařízení.

 Stejnou částku, tedy 
5 milionů korun, má kraj vy-
hrazenu i na podporu turis-
tických informačních cen-
ter v regionu. „Tyto peníze 
jsou určeny na aktivity, jako 
jsou poskytování informací 
návštěvníkům kraje, tvorba 
turistických produktů, pro-
pagace kraje, pořádání kul-
turních či společenských 
akcí, elektronický sběr dat 
o návštěvnosti, případně 
na rozšíření nabídky place-
ných služeb souvisejících 
s cestovním ruchem,“ vy-
světlil náměstek hejtmana 
pro cestovní ruch Lubomír 
Traub.
 Žádosti o posk y tnutí 
dotace kraj u obou vyhlá-
šených programů přijímá 
od 25. března do 19.  dub-
n a  2 0 24 ,  1 2 : 0 0  h o d in. 
Více  informací lze najít 
na webu Zlínského kraje 
www.zlinskykraj.cz, v sek-
ci Dotace. ⬛ 

(van)

Na nové vybavení Experimentária, unikátního vědecko-
technického parku, se mohou těšit žáci i učitelé Střední 
průmyslové školy Otrokovice. Modernizace se na škole 
ještě letos dočkají také odborné učebny, laboratoř a dílny. 
Tuto i další investice na školách zřizovaných Zlínským kra-
jem schválili krajští radní. 

Uherskohradišťská nemocnice 
nabídla studentům medicíny stáž 

foto: NEMUH

AKTUÁLNĚ ZE ZLÍNSKÉHO KRAJE | 
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V písemných pramenech se název obce obje-
vuje poprvé roku 1442, kdy je zmíněn vladyka 
Hudek z Krhové. Až do konce roku 2012 byla 
Krhová součástí Valašského Meziříčí. Je tedy 
nejmladší obcí ve Zlínském kraji a patří k nej-
mladším obcím Česku. Dnes zde žijí přibližně 
dva tisíce obyvatel. Obec se velmi rychle rozvíjí 
a žije bohatým společenským životem. Na něm 
mají zásluhu zejména členové místních spolků, 
například hasiči, zahrádkáři, myslivci, sportovci, 
klub seniorů, spolek Šikovné ruce a další. Část 
katastru obce se nachází v Chráněné krajin-
né oblasti Beskydy. Do okolní přírody můžete 

z  Krhové vyrazit pěšky nebo na kole. Lesy po 
hřebenech vede až k Velkému Javorníku Veřo-
vická naučná stezka. Než se však po ní z Krhové 
vydáte, určitě si prohlédněte kapličku sv. Cyrila 
a Metoděje a nezapomeňte ani na pomník obě-
tem obou světových válek v jen pár kroků vzdá-
leném parčíku. Na jeho vrcholku najdeme bustu 
T. G. Masaryka. Nezvyklou součástí pomníku je 
drobný zasklený výklenek, ve kterém se nachá-
zí prsť ze Zborova, tedy zemina z jednoho z nej-
významnějších bojišť československých legií 
v 1. světové válce. V roce 2015 ke kamennému 
pomníku přibyly dva menší, vyrobené ze dřeva 
památného dubu. Jsou věnovány významným 
místním rodákům, kteří zasáhli do bojů 2. svě-
tové války, generálmajorům Rudolfu Pernické-
mu a Robertu Pavlíkovi. Pokud byste neměli síly 
na hřebenovou túru, můžete si udělat jen krat-
ší procházku, třeba na křižovatku turistických 

chodníků zvanou místními U Obrázku. Najdete 
zde, jen tři kilometry od kaple v obci, pramen Ja-
rošovka s malebným přístřeškem se šindelovou 
střechou. A kdyby i to na vás bylo příliš, jen kilo-
metr to budete mít na vrch Helštýn s kamennou 
mohylou postavenou na památku obětí obou 
světových válek. Je odsud nádherný rozhled na 

Valašské Meziříčí, na pásmo Beskyd až po Rad-
hošť, na Vsetínské a Hostýnské vrchy až po Hra-
nicko-Odersko.
 A kam se společně podíváme příště? V květ-
novém vydání našeho magazínu vyrazíme do 
místa, které v soutěži Vesnice roku Zlínské-
ho kraje 2023 získalo Mimořádné ocenění za 
podporu turistiky a agroturistiky. Příště se vám 
představí obec z okresu Zlín, zavedeme vás do 
Podhradí. ⬛

Vladimír Dostálek

V dubnu vás s Magazínem21 v rámci seriálu U nás na vesnici zavedeme do srdce Valašska. 
Jen zhruba dva kilometry od Valašského Meziříčí v nadmořské výšce okolo tří set metrů se 
na stráních a svazích výběžků Veřovických vrchů nachází řada usedlostí a pasek, které do-
hromady tvoří obec, jež si z loňského ročníku soutěže Vesnice roku Zlínského kraje odnesla 
ocenění Inovativní obec. Vyrážíme do Krhové.

Krhová

Fakta o obci
okres: Vsetín
starostka: Kateřina Halaštová
počet obyvatel: 2075
počet domů: 666
rozloha: 833 ha
nadmořská výška:  312 m n. m.
web: www.krhova.cz

Tři otázky pro starostku 
Kateřinu Halaštovou

Kdyby se vaše obec měla 
zapsat do knihy rekordů, 
v čem by vynikala?
 Krhová je jednou z vůbec 
nejmladších obcí v republi-
ce, naše obec se v roce 2013 
osamostatnila od města Va-
lašské Meziříčí. Za pouhých 
deset let jsme se stali plno-
hodnotnou, suverénní obcí 
s  velkým objemem investic 
a rozsáhlým rozvojem území.

Které místo tu máte 
nejraději a proč?
 Za takové místo považuji 
významnou křižovatku turis-
tických chodníků uprostřed 
našich obecních lesů. Setká-
vají se zde čtyři stezky pro pěší 
a dvě cyklotrasy. Pro nás, Krho-
vjany, je známé jako U Obráz-
ku. Dá se říct, že je to nástupní 
bod pro přechod krásné hře-
benovky Veřovických vrchů. 
Kromě toho se zde nachází 
studánka Jarošovka s pěkným 
přístřeškem. 

Kdybyste měla neomezený 
rozpočet, co byste v obci 
udělala? 
 V obci je pro sportovní 
a  kulturní aktivity využívána 
stařičká tělocvična, tak bych 
jednoznačně usilovala o vybu-
dování multifunkčního objek-
tu, který by sloužil jako spor-
tovní hala a zároveň by se dal 
využívat při kulturních akcích, 
jako jsou různé plesy, divadelní 
představení a podobně. Dále 
by to bylo zbudování nových 
inženýrských sítí, dobudování 
chodníků a  propojení turistic-
kých tras a cyklostezek. Pokud 
by byl rozpočet opravdu neo-
mezený, tak bych prostředky 
určitě využila k výstavbě do-
mova pro seniory, rozhledny na 
místním kopci Budička, herní 
arény pro děti od 3 do 18 let 
a fotbalového stadionu s kapa-
citou pro pět tisíc diváků.

Zajímavost
Obec je rodištěm hned dvou 
bojovníků 2. světové války 
s hodností generálmajora. Prv-
ním z nich byl Rudolf Pernic-
ký, výsadkář, velitel parasku-
piny Tungsten a po sametové 
revoluci první předseda Kon-
federace politických vězňů. 
Druhým byl Robert Pavlík. 
Za  války se dostal přes Pol-
sko a Sovětský svaz do Fran-
cie a  do Anglie. Mimo jiné 
prošel boji o Dunkerque.

Smyslem soutěže Vesnice roku je povzbudit obyvatele venkova k aktivnímu zapojení do rozvoje svého domova, popularizovat rozma-
nitost a pestrost obnovy vesnic a vyzdvihnout význam venkova. Více informací najdete na www.vesniceroku.cz.

↑   KAPLE. Ve středu obce se nachází kaple 
sv. Cyrila a Metoděje dokončená v roce 
1897. Poutníci mohou na lavičce u ní nebo 
v přilehlém parčíku nabrat síly na další 
cestu a osvěžit se vodou z veřejného pítka.

↑   HELŠTÝN. Na vrcholu kopce se ve výšce 383 
m n. m. tyčí desetimetrová mohyla k poctě 
obětí světových válek. Místo poskytuje 
nádherné výhledy do okolní krajiny.

↑   PRSŤ OD ZBOROVA. Výklenek v pomníku 
obětem světových válek obsahuje prsť, 
tedy zeminu, z významného bojiště čs. legií 
v 1. světové válce. Po stranách stojí dubové 
pomníky místních rodáků – generálmajorů 
Pernického a Pavlíka.

 | U NÁS NA VESNICI
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Pane Kubíčku, můžete 
se našim čtenářům krátce 
představit?
 Pocházím ze Zlína, kde 
jsem se před 39 lety narodil 
a  většinu svého života jsem 
strávil ve Zlínském kraji. Vztah 
k regionu a i mé životní hodno-
ty obecně asi nejvíce formoval 
můj dědeček Karel Podzimek. 
Byl to absolvent Baťovy ško-
ly práce, celoživotní baťovec 
a člověk, který měl možnost se 
v mládí potkat s Dominikem Či-
perou. Po revoluci v roce 1989 
vyzvedával na letišti ve Vídni 
Tomáše Baťu juniora a provázel 
ho mimo jiné po Baťově mra-
kodrapu, kde dnes sídlí Zlínský 
kraj. Mou životní misí se nesta-
la výroba obuvi, jak by si asi můj 
děda přál, ale digitální techno-
logie. Ve Zlíně jsem založil soft-
warovou společnost a téměř 
na den přesně 99 měsíců jsem 
ji vedl. Oblastí, kterou jsme se 
zabývali, byla digitální transfor-
mace, zejména výrobních pod-
niků, servisních firem v oblasti 
letecké a železniční dopravy. 
Spolupracovali jsme například 
i se společností Apple a na její 
pozvání jsme měli možnost na-
hlédnout, jak funguje.

Proč vlastně vzniká 
nová agentura?
 Zlínský kraj míval 615 ti-
síc obyvatel, teď má 585 tisíc 
a v  roce 2050 podle Českého 
statistického úřadu směřujeme 
k 515 tisícům. Každý rok se po-
čet obyvatel kraje sníží o 1 500, 
což odpovídá jedné větší obci. 
Po roce 2030 to má být mínus 
3 tisíce. To už je městečko jako 
Fryšták nebo Slušovice. Kromě 
toho, že se lidé stěhují mimo 
region, náš kraj stárne rychleji 
než jiné v Česku. A na chvostu 
tabulek jsme i co se týče prů-
měrných mezd. V rámci České 
republiky máme nejnižší po-
čet pracujících vysokoškoláků 
a máme nejhorší poměr speci-
alistů a  vedoucích pracovníků, 
jsme výrazně nad průměrem 
v obsluze strojů a řemesel. Po-
kulháváme v oblasti technolo-

gií. To vede mimo jiné k nízkým 
průměrným mzdám. K  nedo-
statečnému rozvoji. Když se 
zeptáte mladých lidí s  vyso-
koškolským vzděláním na bu-
doucnost u nás v kraji, tak tři ze 
čtyř odpovídají, že ji vidí jinde 
a  plánují se stěhovat pryč. Ve-
dení hejtmanství má prostřed-
nictvím různých projektů a ná-
strojů ambici tuto negativní 
spirálu zastavit. Jedním z  nich 
je právě ZRIA.

Takže digitální 
transformace je oblast, 
kam chcete společnost 
ZRIA nasměrovat?
 Protože jsem v oblasti digi-
tálních technologií podnikal ze 
Zlína, poznal jsem, jaké to má 
výhody i limity. A právě tyto 
nevýhody a limitace jsou ob-
lastmi, kterými bych se chtěl 
z mé pozice v agentuře ZRIA 
zabývat. Mojí vizí je umožnit 
lidem ve Zlínském kraji žít lo-
kálně, ale podnikat, pracovat 
a přemýšlet globálně. V tomto 
duchu určitě hodláme pomo-
ci při budování infrastruktury 
pro rozvoj podnikání. Chceme 
taky pomoct při rozvoji vzdě-
lávání i atraktivity života lidí 
ve Zlínském kraji jako takové. 
Za sebe vidím tři pilíře, kterými 
se chci zabývat. Je to vzdělá-

vání, infrastruktura a atraktivní 
urbanismus.

Můžete prozradit, na 
jakých aktivitách v rámci 
ZRIA aktuálně pracujete?
 Pokud budu konkrétní, tak 
se dostanu k oblastem, které 
pro moji část agentury ZRIA 
definují strategické dokumen-
ty a  smlouva se Zlínským kra-
jem. Těch oblastí je asi deset. 
Vyjmenuji jen některé z nich. 
Je  to spolupráce s Univerzitou 
Tomáše Bati, do budoucna i dal-
šími univerzitami, je to import  
know-how ve formě stáží  
a  twinningu pedagogů, střed-
ních škol. Dále jde o vybudo-
vání DigiLabu, Science learning 
centra, expat centra a lákání ta-
lentů, aktivity na podporu Web3 
technologií. A v neposlední řadě 
na nás bude, abychom přišli 
s  návrhem na využití pozemků 

v zóně v Malenovicích a připravi-
li Technologický park Březnická. 
Těch úkolů a oblastí je opravdu 
celá řada.

Možná je brzo na nějaké 
hodnocení, ale daří 
se start agentury podle 
plánu?
 Agenturu musíme postavit, 
to znamená vybudovat nejprve 
procesně a personálně. Jsem 
velmi rád, že pozvání do mého 
týmu přijal špičkový krizový 
manažer Tomáš Dresler, který 
už se zabývá právě procesní-
mi oblastmi. Těší mě také, že 
se nám podařilo zajistit, aby 
k  1.  březnu nastoupili další ko-
legové, na které máme poměr-
ně velké nároky. Musí to být 
profesionálové ve svém oboru, 
ale zároveň mít jakýsi outside 

the box pohled, aby dokázali 
přemýšlet jinak, aby byli agil-
ní, a především aby jim nebyl 
lhostejný osud a budoucnost 
Zlínského kraje. Když to shrnu, 
čekají nás nelehké, ale určitě 
zajímavé výzvy. Tu pomyslnou 
hozenou rukavici přijímám a se 
vší vervou se vrháme do práce.

Kolik bude vlastně ZRIA 
zaměstnávat lidí a jaký 
bude roční rozpočet 
na tuto společnost?
 Začnu tím rozpočtem, od 
kraje dostaneme na provoz 
dvacet milionů korun na rok 
s tím, že do budoucna, v hori-
zontu dvou až tří let, si na sebe 
ZRIA sama vydělá. Není vylou-
čeno, že do společnosti v bu-
doucnu vstoupí partneři jako 
město Zlín nebo univerzita. 
Otázka na počet zaměstnan-
ců samozřejmě přímo souvisí 
s objemem prostředků, které 
budeme mít k dispozici. Důle-
žité je říct, že jdeme po kvalitě, 
nejdeme po kvantitě. Potře-
bujeme mít v týmu špičkové 
lidi. Takže počítáme s týmem 
velikosti do sedmi lidí ve stra-
tegické části, kterou povedu.

Ve Zlínském kraji už 
působí Technologické 
inovační centrum (TIC). 
Jaký k němu má mít 
ZRIA vztah a jaká bude 
budoucnost TICu?
 Když vedení kraje diskuto-
valo s experty a konzultanty, 
vedením statutárního města 
Zlína a Univerzity Tomáše Bati, 
jestli transformovat Techno-
logické inovační centrum na 
ZRIU, došlo k závěru, že je vý-
hodnější založit novou agen-
turu, která bude o úroveň výš. 
ZRIA bude propojovat výše 
zmíněné a další subjekty, ale 
v  žádném případě nebude 
Technologické inovační cen-
trum oslabovat, naopak. TIC 
bude i nadále klíčovým hrá-
čem v posunu Zlínského kraje. 
Má svoje dílčí úkoly, kterých 
je relativně hodně, například 
podpora podnikání menších 
firem, kraj od něho očekává 
určitou vzdělávací rovinu. ZRIA 
bude plnit i  úkoly, řekněme, 
v oblasti ekonomické diploma-
cie, budeme oslovovat možné 
partnery pro Zlínský kraj v zá-
padní Evropě i jinde po světě. 
Budeme se inspirovat, bude-
me hledat investory a spolu-
pracující subjekty jak v byzny-
se, tak ve vzdělávání. ⬛

Vladimír Dostálek

Zastřešovat strategické projekty kraje, podílet se na roz-
voji nových oborů v oblasti moderních technologií, lákat do 
Zlínského kraje nové investory, pomáhat vytvořit pracovní 
místa s nadprůměrnými mzdami. Tyto i další úkoly má před 
sebou nová krajská rozvojová společnost ZRIA (Zlin Regi-
onal Investment Agency). Vznikla k 1. březnu reorganizací, 
přejmenováním a rozšířením činnosti krajské společnosti 
Industry Servis ZK, která měla doposud na starost výhrad-
ně Strategickou průmyslovou zónu Holešov. Nový úsek 
strategického rozvoje ve společnosti povede Petr Kubíček, 
který odpovídal na dotazy Magazínu21.

Žijme lokálně, ale pracujme a přemýšlejme globálně

„Budeme oslovovat 
možné partnery 
pro Zlínský kraj 
v západní Evropě 
i jinde po světě.“

ROZHOVOR | 
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Uherský Brod 
– Brána do Bílých Karpat

Místo, kde prožil dětství „učitel národů“
Protože je Uherský Brod městem J. A. Komenského, je mu věno-
váno místní muzeum. Plní úlohu komeniologického ústavu, za-
bývá se rovněž historií regionu a funguje jako centrum kultury 
Uherskobrodska. Stálá expozice Komenský lidstvu představuje 
Komenského a jeho dobu, část Starožitnosti Uherskobrodska pak 
historii této oblasti. Svou činnost prezentuje muzeum i krátkodo-
bými výstavami, přednáškami, tematickými akcemi, komenio-
logickými kolokvii, každoroční přehlídkou muzejní videotvorby. 
Více na www.mjakub.cz.

Oslaďte si život!
Při toulkách Uherským Bro-
dem rozhodně nevynechej-
te návštěvu kavárny JAMAI 
CAFE Nad Lávkou. Nachází 
se jen pár kroků od nádraží 
– pokud tedy docestujete do 
Uherského Brodu vlakem či 
autobusem, doporučujeme 
začít svůj výlet právě tady, 
nad šálkem čerstvě praže-
né kávy a něčím dobrým 
k tomu. Od roku 2015 k měs-
tu neodmyslitelně patří Čo-
koládovna Janek. A přestože 
už jsou Jankovy čokolády 
známé po celé republice, 
tvůrci si stále zakládají na 
poctivosti a vybírání nejkva-
litnějších surovin. Sortiment 
je skutečně široký.

Technická zajímavost 
Uherského Brodu
Zajímavostí a zároveň raritou 
Uherského Brodu je, že se na 
jeho území nacházejí tři jedi-
nečná časoměrná zařízení 
–  orloje. Orloj na radniční věži 
s  Černým Jankem, Astrono-
mické hodiny Vilibalda Růžič-
ky, umístěné v budově radnice, 
a Nivnický orloj, který je k vidění 
v Muzeu J. A. Komenského.

Náš tip: Naučné stezky Uherským Brodem
Projděte se Havřickou, Nivnickou, Maršovskou, Újezdeckou nebo 
Planetární stezkou a poznejte město i okolní přírodu. Všechny trasy 
jsou popsány na turistickém webu města www.cojevbrode.cz. ⬛

(red)

↑   Budova radnice, na které 
najdeme orloj a místní 
symbol – Černého Janka

↓   Začátek Maršovské 
naučné stezky

Městu Uherský Brod se pro jeho polohu výstižně pře-
zdívá „Brána do Bílých Karpat.“ Skutečné dřevěné brány 
jsou dokonce usazeny i na tři vyhlídková místa nad měs-
tem. Slouží výletníkům jako rám pro rodinné fotografie 
s  pozadím přírody. Významným mezníkem v historii 
Uherského Brodu je rok 1272, kdy jej český král Přemysl 
Otakar II. povýšil na město královské.

 | TIPY NA VÝLET
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V minulém čísle jste mohli získat „Vstupenky do památníku“ (tak zněla tajenka). Z úspěšných řešitelů byli vylosováni výherci: Jaroslav 
Jurák z Uherského Brodu, Valerie Škutová z Kelče a Lukáš Vobejda ze Zlína. Gratulujeme! Tentokrát tajenka prozradí, co může vyhrát 
ten, kdo nám vyluštěnou křížovku se svou adresou a telefonickým kontaktem doručí do 10. dubna na adresu: Oddělení komunikace 
a vnějších vztahů, Krajský úřad, tř. T. Bati 21, Zlín, 761 90, na obálku pište KŘÍŽOVKA; nebo e-mailem na: Magazin21@zlinskykraj.cz.

Luštěte a vyhrajte s Magazínem21

Věděli jste, že…?

… světově uznávaný dramatik a scenárista Tom Stoppard je ro-
dákem ze Zlína? Jednu z jeho her s názvem „EGBDF“ zlínské-
mu publiku společně už brzy představí Filharmonie Bohuslava 
Martinů a Městské divadlo Zlín, a to v režii uměleckého šéfa 
divadla Patrika Lančariče a pod dirigentskou taktovkou Jakuba 
Kleckera. Jde o politickou satiru, drama pro herce a orchestr, 
s hudbou André Prévina, jehož hlavními aktéry jsou dva muži 
pobývající v psychiatrické léčebně. Českou premiéru hry bude 
24. dubna hostit Kongresové centrum Zlín a 11. května Městské 
divadlo Zlín. ⬛

(van)

ZÁBAVA | 
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Magazín21 vás zve...
VALAŠSKÁ RALLY
5. – 7. 4. / Valašské Meziříčí

Valašská rally letos otevře 
seriál sprintrally. 42. ročník 
soutěže odstartuje z areálu 
společnosti Deza. Z tohoto 
prostoru budou posádky 
vyrážet na šest rychlostních 
zkoušek ve Zlínském 
a Moravskoslezském kraji. 
KOWAX Valašská rally ValMez 
proběhne netradičně v neděli.

www.valasskarally.com

EGBDF – HERCI  
A ORCHESTR
24. 4. – 18. 5. / Zlín

Mimořádný projekt 
Městského divadla Zlín 
a Filharmonie Bohuslava 
Martinů EGBDF (Kdo se 
naladí na správnou notu) 
nabídne nevšední divácký 
i posluchačský zážitek 
- drama pro herce a orchestr. 
Představení budou 24. 4. 
a 25. 4. v Kongresovém centru 
a 11. a 18. 5. v Městském 
divadle Zlín. 

www.filharmonie-zlin.cz

NĚKDO TO RÁD SUŠENÉ
od 12. 4. / Kroměříž

Výstava v Malé galerii Muzea 
Kroměřížska přiblíží proces 
sušení ovoce a vše, co se děje 
v zahradě, než ovoce dozraje. 
K vidění budou unikátní 
historické exponáty doplněné 
zajímavými informacemi 
a hravými interaktivitami, 
například modelem zmenšené 
tradiční sušárny ovoce.

www.muzeum-km.cz

BESEDA  
S A. MORNŠTAJNOVOU
15. 4. / Zlín

V Krajské knihovně F. Bartoše 
ve Zlíně vystoupí od 17 hod. 
jedna z nejoblíbenějších 
současných spisovatelek 
Alena Mornštajnová. 
S autorkou románů Slepá 
mapa, Hotýlek, Hana, Tiché 
roky, Listopád, Les v domě 
a řady knih pro děti bude 
rozprávět Blanka Kovandová. 

www.kfbz.cz

BUSFEST 2024
23. 4. / Zlín

Busfest je multižánrový 
hudební festival pořádaný 
studenty Univerzity Tomáše 
Bati ve Zlíně. Jedná se 
o unikátní festival, kdy se tři 
trolejbusy promění v hudební 
stage, které projíždí městem. 
Každý účastník tohoto 
ujetého festivalu si přijde 
na své.

www.busfest.cz

STO LET VYSÍLÁNÍ  
ROZHLASU
duben / Uherské Hradiště

Český rozhlas oslavil 
100 let existence a výstava 
Slováckého muzea přiblíží 
technický i programový vývoj 
vysílání. Nabídne řadu raritní 
techniky, archivní nahrávky, 
připomene významné 
rozhlasové osobnosti 
a události, program a hudbu 
v jednotlivých obdobích 
i aktuální trendy. 

www.slovackemuzeum.cz

BARCAMP
27. 4. / Zlín

Udržitelnost, inovace, 
gastronomie – to jsou 
témata otevřené konference 
o podnikání, která se 
uskuteční na půdě Fakulty 
managementu a ekonomiky 
UTB ve Zlíně. Načerpat 
inspiraci, navázat nové 
kontakty a dozvědět se něco 
nového můžete zdarma, stačí 
se zaregistrovat. 

www.zlinsky-barcamp.cz

PAMÁTNÍK PLOŠTINA
duben / Drnovice

Zatím o víkendech, vždy 
od 10 do 17 hod., bude 
návštěvníkům přístupný 
obnovený památník Ploština. 
Vypálení osady na sklonku 
2. sv. války nacisty připomíná 
moderní expozice Tragédie na 
Ploštině, která návštěvníkům 
nabídne silný prožitek. 
Za návštěvu stojí také 
expozice Nová Ploština. 

www.muzeum-zlin.cz/plostina

ČESKO BĚŽÍ MODŘE
28. 4. / Zlín

Start charitativního běhu na 
2 nebo 5 km bude v centru 
města. Poběží se na Světový 
den zvýšení povědomí 
o autismu a celé startovné 
bude použito na pomoc 
lidem na spektru autismu 
prostřednictvím organizace 
Za sklem o. s. Uzávěrka 
přihlášek je 23. 4., zapojit se 
mohou i děti.

www.ceskobezimodre.cz

BAŤŮV ODKAZ SVĚTU
24. – 25. 4. / Zlín

Na Fakultě managementu 
a ekonomiky UTB se uskuteční 
konference, která bude nejen 
odborným setkáním, ale také 
inspirativním a poutavým 
zážitkem. Během dvou 
dní se uskuteční celá řada 
moderovaných diskusí 
a workshopů, doprovodný 
program nabídne exkurze 
i výstavy. 

www.batuvodkazsvetu.cz

SKLÁŘSKÉ KOUZLENÍ
27. 4. / Valašské Meziříčí

Na zámku Kinských si od 
10 do 17 hod. budete moci 
vyzkoušet, jak se vyrábí 
sklo. Akci doplní aktivity pro 
celou rodinu a součástí bude 
i slavnostní zahájení dvou 
výstav s tematikou sklářské 
tradice ve Valašském Meziříčí 
a křest publikace k 80. výročí 
založení zdejší sklářské školy. 

www.muzeumvalassko.cz

CHUTĚ ZLÍNSKÉHO 
KRAJE
17. – 18. 5. / Kroměříž

Na Výstavišti v Kroměříži vás 
čeká gastrofestival s bohatým 
doprovodným programem. 
Prezentovat se budou prodejci 
regionálních potravin, vinaři, 
chybět nebudou hudební 
vystoupení, ukázky lidových 
tradic a řemesel. Součástí 
festivalu bude i Mistrovství 
středních škol ve vaření. 

www.vystavistekromeriz.cz
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